

МЕЖДУНАРОДНАЯ  
НАУЧНАЯ КОНФЕРЕНЦИЯ  
«КАНТ И СОЛОВЬЁВ:  
КОНВЕРГЕНЦИИ И ДИВЕРГЕНЦИИ»

15–16 ноября 2018 г.,  
БФУ им. И. Канта (Калининград, Россия)

Академия Кантиана БФУ им. И. Канта организует серию конференций «Иммануил Кант и русские философы: конвергенции и дивергенции». Первая конференция, подготовленная в сотрудничестве с кафедрой истории русской философии философского факультета МГУ им. М. В. Ломоносова, посвящается вопросам рецепции и критики философии Иммануила Канта русским философом Владимиром Соловьёвым.

В ходе заседаний планируется рассмотреть самые разные стороны философского творчества Соловьёва — теоретико-познавательные, философско-политические, философско-религиозные, эстетические, — в которых проявилось интеллектуальное влияние Канта или полемика с ним. Однако тематической доминантой конференции станет практическая философия немецкого и русского философов: в 2018 г. исполняется 230 лет с момента выхода в свет основного этического сочинения Канта «Критика практического разума» (1788), а в 2019 г. — 120 лет с момента публикации сочинения Соловьёва «Оправдание добра» в его окончательной редакции (1899). Обе эти работы — вершины двух разных, но при этом теснейшим образом связанных традиций нравственной философии: германской и российской.

Заседания конференции будут посвящены изучению актуальных аспектов наследия Канта и Соловьёва в их пересечениях и влияниях. Освещение получат воззрения К. Д. Кавелина, Л. Н. Толстого, Б. Н. Чичерина, братьев Трубецких, Л. М. Лопатина, Н. Я. Грога, Н. И. Кареева и других в связи с их полемикой вокруг философии Канта и Соловьёва. Предполагается также уделить внимание влиянию идей Соловьёва на русское неокантианство.

**Предварительные темы для обсуждения:**

- Проблема реальности внешнего мира у Канта и Соловьёва.
- Познающий субъект в теоретической философии Канта и Соловьёва.
- Проблема автономии разума и свободы воли в моральной философии Канта и Соловьёва: сходство и различия.

INTERNATIONAL  
SCIENTIFIC CONFERENCE  
“KANT AND SOLOVYOV:  
CONVERGENCES AND DIVERGENCES”

November 15–16, 2018  
Immanuel Kant Baltic Federal University,  
Kaliningrad, Russia

The *Academia Kantiana* at the Immanuel Kant Baltic Federal University organizes a series of conferences on the theme of “Immanuel Kant and Russian Philosophers: Convergences and Divergences.” The first conference, co-organized with the Department of the History of Russian Philosophy, Faculty of Philosophy, Lomonosov Moscow State University, is devoted to the reception and criticism of the philosophy of Immanuel Kant by the Russian philosopher Vladimir Solovyov.

The aim of the gathering is to examine diverse aspects of Solovyov’s philosophical works — epistemological, philosophico-political, philosophico-religious, aesthetic, etc. — in which an intellectual influence from Kant is discernible or in which a polemical stance is taken against him. But the prevailing theme of the conference will be the practical philosophy of the German and Russian philosophers: in 2018, 230 years have passed since the publication of Kant’s main ethical work, the *Critique of Practical Reason* (1788), and, in 2019, 120 years will have passed since the publication of Solovyov’s final version of *The Justification of the Good* (1899). Both of these works are the apexes of two different, yet closely related, traditions of moral philosophy — the German and the Russian.

The conference will be devoted to the study of overlaps and influences between currently relevant aspects of the legacies of Kant and Solovyov. These aspects will also be examined in light of the views of Solovyov’s contemporaries: K. D. Kavelin, L. N. Tolstoy, B. N. Chicherin, the brothers Trubetskoy, L. M. Lopatin, N. I. Grot, N. I. Kareev, and others in connection with their polemics around the philosophy of Kant and Solovyov. We also intend to pay attention to the influence of Solovyov on Russian Neo-Kantianism.

**Possible topics include, but are not limited to:**

- The problem of the reality of the external world in Kant and Solovyov.
- The cognizing subject in the theoretical philosophy of Kant and Solovyov.
- The problem of the autonomy of reason and freedom of will in the moral philosophy of Kant and Solovyov: similarities and differences.

- «Оправдание добра» в контексте жизненного проекта Соловьёва 1890-х гг. Можно ли считать «нравственную философию» Соловьёва свидетельством его «возвращения к Канту»?
- Эстетическое учение Соловьёва в кантианской перспективе: «эстетика» как дело практического разума.
- Воззрения «московской» идеалистической школы — Л.М. Лопатина, Н.Я. Грота, братьев Трубецких — в контексте пересечения и столкновения идей Канта и Соловьёва.
- Политическая философия Соловьёва и его спор с Б. Н. Чичериным и Л. Н. Толстым на фоне кантовской концепции «вечного мира».
- Неокантианство в России: между Кантом и Соловьёвым?

**Участники конференции:** В. Н. Белов (РУДН, Россия), А. Ю. Бердникова (ИФ РАН, Москва, Россия), И. В. Борисова (издательство «Наука», Москва), Н. А. Дмитриева (МППУ / БФУ им. И. Канта, Россия), Э. Жирар (Университет Париж 1 Пантеон-Сорбонна, Франция), Э. ван дер Звейрде (Неймегенский университет им. Св. Радбода, Нидерланды), А. П. Козырев (МГУ им. М. В. Ломоносова, Россия), А. Н. Круглов (РГГУ, Россия), Б. В. Межуев (МГУ им. М. В. Ломоносова, Россия), Т. Немет (Нью-Йорк), В. Ойтинен (Хельсинкский университет, Финляндия), В. С. Попова (БФУ им. И. Канта, Россия), В. И. Савинцев (БФУ им. И. Канта, Россия), Э. Свидерски (Фрибурский университет, Швейцария), В. В. Сидорин (ИФ РАН, Москва, Россия), Ф. Тремблэй (БФУ им. И. Канта, Калининград, Россия / Софийский университет, Болгария), А. В. Черняев (ИФ РАН, Москва, Россия).

**Председатель программного комитета** — канд. филос. наук, доц. Б. В. Межуев (МГУ им. М. В. Ломоносова).

**Председатель оргкомитета** — д-р филос. наук, проф. Н. А. Дмитриева (МППУ / БФУ им. И. Канта, Калининград).

*Конференция поддержана из средств субсидии, выделенной на реализацию Программы повышения конкурентоспособности БФУ им. И. Канта.*

- The Justification of the Good in the context of Solovyov's life project in the 1890s. Can we understand his "moral philosophy" as a testimony of his "return to Kant"?
- The aesthetic doctrine of Solovyov from a Kantian perspective: "aesthetics" as a matter of practical reason.
- The views of the "Moscow" idealist school — L.M. Lopatin, N.I. Grot, and the brothers Trubetskoy — in the context of the convergence and confrontation of ideas between Kant and Solovyov.
- The political philosophy of Solovyov and his dispute with B.N. Chicherin and L.N. Tolstoy against the background of the Kantian conception of "perpetual peace."
- Neo-Kantianism in Russia: Between Kant and Solovyov?

**Speakers:** Vladimir N. Belov (RUDN University, Moscow, Russia), Alexandra Yu. Berdnikova (RAS Institute of Philosophy, Moscow, Russia), Irina V. Borisova (Publishing House "Nauka," Moscow), Nina A. Dmitrieva (MSPU, Moscow / IKBFU, Kaliningrad, Russia), Édouard Girard (L'Université Paris 1 Panthéon-Sorbonne, France), Evert van der Zweerde (Radboud Universiteit Nijmegen, the Netherlands), Aleksei P. Kozyrev (MSU, Russia), Aleksei N. Krouglov (RSUH, Moscow, Russia), Boris V. Mezhuiev (MSU, Russia), Thomas Nemeth (New York, USA), Vesa Oittinen (University of Helsinki, Finland), Varvara S. Popova (IKBFU, Kaliningrad, Russia), Vyacheslav I. Savintsev (IKBFU, Kaliningrad, Russia), Edward Swiderski (Université de Fribourg, Switzerland), Vladimir V. Sidorin (RAS Institute of Philosophy, Moscow, Russia), Frédéric Tremblay (IKBFU, Kaliningrad, Russia / Sofia University "St. Kliment Ohridski," Bulgaria), Anatoly V. Chernyaev (RAS Institute of Philosophy, Moscow, Russia).

**Chairperson of the program committee:** Boris V. Mezhuiev, Lomonosov Moscow State University.

**Chairperson of the organization committee:** Nina A. Dmitrieva, Moscow State Pedagogical University / Immanuel Kant Baltic Federal University, Kaliningrad.

*This conference is supported by the Russian Academic Excellence Project at the Immanuel Kant Baltic Federal University.*